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Abstract 

                  A cross-sectional study conducted during the period from September 

2009  to  May  2010,  compared  plasma  levels  of  total  cholesterol,  triglycerides, 

HDL-cholesterol and LDL-cholesterol of 40 patients with diabetes mellitus type2 

associated  with  ischemic  heart  disease  as  a  study  group  and  30  patients  with 

diabetes type2 without ischemic heart disease as a control group. The study group 

was chosen from diabetic  patients  admitted to the intensive care  unit  (ICU) of 

Alshaap and Omdurman Teaching Hospitals for at least 5 days, and the control 

group  was  selected  from  diabetic  patients  on  regular  follow  up  in  the  above 

mentioned hospitals. 

                   The plasma levels of total cholesterol, triglycerides, LDL-cholesterol  

and HDL-cholesterol  showed no significant difference (p>0.05) when the study 

group was compared to the control group. 

                     In patient with diabetes mellitus type2 associated with ischemic heart 

disease the plasma levels of total cholesterol, triglycerides, LDL-cholesterol were 

positively correlated with the duration of  diabetes mellitus whereas there is  no 

correlation between the plasma of the HDL-cholesterol  and the duration of  the 

disease.

                     From this study, it concluded that, in Sudanese patients with ischemic  

heart disease due to diabetes mellitus type2 and on glycemic control their plasma 

lipid profile is not significantly affected. The duration of diabetes mellitus type2 

has positive correlation with the plasma levels of total cholesterol,  triglycerides 

and plasma levels of LDL-cholesterol but has no correlation with the plasma levels 

of HDL-cholesterol. 
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الرحيم    الرحمن الله بسم

ةةةةةة ةةةةةةة

سبتمبر                         من الفترة خلل المقطعية الدراسة هذه مايو   2009أجريت حتى  

تيرول         ( 2010 الكوليس دم ال ا بلزم ي ف ة المختلف دهون ال تويات مس مقارنة تمت حيث  

ة            الكثاف ذات ذلك وك ة العالي ة الكثاف ذات ة الداهن ات البروتين الجليسرايد، ثلثي ،  الكلي

عند )   نقص          40المنخفضة من يعانون الذين الثاني النوع من السكري مرضى من  

مع    القلبي كمجموعة        30الوكسجين الثاني النوع من بالسكري المصابين المرضى من  

فى .          ومستش ي التعليم درمان ام فى مستش ن م ار الختب ة مجموع ار إختي م ت ابطة  ض

زوار             ن م ابطة الض ة المجموع إختيار وتم ، المكثفة العناية قسمي من التعليمي  الشعب

اعله        المستشفيات من الدورية للمتابعة السكري لقسم .المستشفى

الحتمال                            كان حيث معنوية دللة ذو فرق هنالك ليس أنه الدراسة  أظهرت

من      أعلى للمقارنة الكلي       0.05الحصائي للكوليسترول الوسيطة المستويات من كل في  

المنخفضة          والكثافة العالية الكثافة ذات الداهنة البروتينات وكذلك الجليسرايد  . وثلثي

موجبا                            ارتباطا ترتبط بالسكري الصابة فترة ان ًا ايض وجد الدراسة هذه  من

ض            منخف ترول الكوليس توى ومس الجلسرايد وثلثي الكلي الكليسترول مستوى من كل  مع

الكثافة .              عالي الكوليسترول مستوى مع ارتباط ّي أ لها ليس الصابة فترة أن كما  . الكثافة
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                                                    ABBREVIATIONS

 CAD           Coronary Artery Disease

CHD           Coronary Heart Disease

CVD           Cardiovascular Disease

DKA          Diabetic Ketoacodosis   

DM             Diabetes Mellitus

GDM          Gestational Diabetes Mellitus

HDL           High Density Lipoprotein

HHNC        Hyper- osmolar Hyperglycemic Non-ketotic comma

LDL            Low Density lipoprotein

MRDM      Malnutrition Related Diabetes Mellitus

TG              Triglycerides
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